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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Csák János, kultúráért és innovációért felelős 
miniszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Mi tesz a kormány az EU Erasmus+ és Horizont 
Európa programjaiból kizárt 21 magyar egyetem lehetőségeinek helyreállítására?" 

Tisztelt Miniszter Úr!
 
Az Európai Unió Tanácsa 2022 december 15-én fogadta el az uniós költségvetésnek a jogállamisági
elvek magyarországi megsértésével szembeni védelmét szolgáló intézkedésekről szóló 2022/2506
számú  végrehajtási  határozatát.  A  határozat  indokolásának  (11)  pontja  megállapítja,  hogy
„Aggályok  merülnek  fel  továbbá  azzal  kapcsolatban,  hogy  a  ‚közérdekű  vagyonkezelő
alapítványok’  és  az  általuk  kezelt  jogi  személyek  esetében  nem  kerülnek  alkalmazásra  a
közbeszerzési és az összeférhetetlenségi szabályok, és nem átlátható, hogy az említett vagyonkezelő
alapítványok milyen módon kezelik a forrásokat. Az említett problémák és azok visszatérő jellege
azt  mutatja,  hogy a  magyar  hatóságok rendszerszinten  nem képesek  vagy  nem hajlandók arra,
illetve  kudarcot  vallanak  azon  a  téren,  hogy  megakadályozzák  az  alkalmazandó  jogot  sértő
döntéseket  a  közbeszerzések  és  az  összeférhetetlenségek  tekintetében,  és  ezáltal  megfelelően
kezeljék a korrupció kockázatát. Ezek a jogállamisági elvek megsértését jelentik, különös tekintettel
a jogbiztonság elvére és a végrehajtó hatalom önkényessége tilalmának elvére, és aggályokat vetnek
fel a hatalmi ágak szétválasztásával kapcsolatban”. A (62) pont pedig leszögezi. hogy a közérdekű
vagyonkezelő  alapítványok  szabályozási  kerete  Magyarországon  olyan  gyengeségekkel
rendelkezik, „amelyek nem orvosolták az összeférhetetlenség azon kockázatát, amelyet a korrekciós
intézkedés  kezelni  volt  hivatott.  A  korrekciós  intézkedés  ezen  alkalmatlanságának  fényében
továbbra is súlyos kockázat áll fenn az uniós költségvetés tekintetében, amelyet a leginkább úgy
lehet  kezelni,  ha  megtiltjuk  új  jogi  kötelezettségek  vállalását  bármely  ilyen  közérdekű
vagyonkezelő alapítvánnyal és az általuk fenntartott bármely jogi személlyel, bármely közvetlen
vagy közvetett irányítással végrehajtott program keretében”.
 



 
Mindezek  alapján  a  Határozat  2.  cikkének  (2)  bekezdése  úgy  rendelkezik,  hogy  az  uniós
költségvetés végrehajtása során a Bizottság 2022. december 20-át követően nem vállalhat újabb jogi
kötelezettséget  „semmilyen,  a  2021.  évi  IX.  magyar  törvény  alapján  létrehozott  közérdekű
vagyonkezelő alapítvánnyal, illetve semmilyen, az ilyen közérdekű vagyonkezelő alapítvány által
fenntartott jogi személlyel” szemben.
 
Tisztelt Miniszter Úr!
 
Akárhogy forgatjuk is a szavakat, ez a határozat nem jelent kevesebbet, mint hogy a Bizottság a
Tanács döntése értelmében köteles kizárni a 21, közérdekű vagyonkezelő alapítvány fenntartásába
utalt  egyetem polgárait  az  Erasmus+  programból  és  a  Horizont  Európa  kutatási  és  innovációs
keretprogramból. A Népszava értesülése szerint a Bizottság erről a tényről levélben értesítette is a
magyar kormányt. Értsük meg tehát jól: nem a kormány állt ki az ország és főleg a 21 érintett
egyetem  hallgatói,  oktatói  és  kutatói  elé  azzal,  hogy  az  egyetemek  fideszes  alapítványokba
szervezése, illetve amiatt, hogy a kormány semmit nem tett ennek, a Bizottság által már korábban is
kifogásolt  helyzetnek  a  rendezésére,  számukra  vége  az  Erasmus+  és  a  Horizont  Európa
programoknak;  az  eseményeket  a  sajtónak  kellett  kinyomoznia.  A kormány  titkolózása  miatt
jelenleg még csak azt sem tudhatjuk, hogy hány kutatót, oktatót és hallgatót érinthet ez a döntés.
 
Kérdezem ezek után miniszter urat:
 

1. Érkezett-e a fent említett tartalmú levél a kormányhoz az Európai Bizottságtól?
2. Amennyiben igen, miért a sajtóból kell erről a közvéleménynek, az országgyűlésnek és 

mindenekelőtt az érintetteknek tudomást szerezniük?
3. Hány egyetemi hallgatót, oktatót és kutatót érint a Tanács kizáró rendelkezése, illetve a 

Bizottság ennek megfelelően hozott intézkedése?
4. Mit kíván tenni a kormány a közérdekű vagyonkezelő alapítványok átlátható 

forráskezelése és az általuk kezelt jogi személyek esetében a megfelelő közbeszerzési és az
összeférhetetlenségi szabályok érvényesítése érdekében, hogy újra lehetővé váljék az 
érintett egyetemek részvétele az Erasmus + és a Horizont Európa programokban?

5. Hajlandó-e a kormány támogatni a Demokratikus Koalíció képviselői által benyújtott, erről
szóló törvényjavaslatot?

6. Csakugyan fontosabb-e a kormánynak az alapítványi irányítású egyetemek 
kuratóriumaiban helyet kapott néhány tucat miniszter, államtitkár és hivatalban lévő 
képviselő innen húzott havi egy-másfél milliós pluszjövedelme, mint több ezer egyetemi 
hallgató, oktató és kutató lehetősége, hogy az Unió támogatásával nemzetközi oktatási és 
kutatási csereprogramokban vehessenek részt?

 
Budapest, 2023. január 10.
 
Tisztelettel:
Arató Gergely
Barkóczi Balázs
Demokratikus Koalíció
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